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FE D’ERRATES

El número anterior, el Butlle-
tí de Primavera de 2023, no 
era el 124 de desembre del 22 
tal com apareix als exemplars 
impresos, sinó el 125 d’abril 
del 23 com reflecteix l’arxiu 
de la web...

NOTA BENE
Aquest any només han aparegut dos números de Butlletí. Aquest fet no obeeix a cap canvi de 

quantitat anual, al 2024 seguiran essent 3, sinó a una modificació de la periodicitat:
HIVERN AL MARÇ | PRIMAVERA AL JUNY | TARDOR AL DESEMBRE

Que esperem afavoreixi els continguts, més pobres a l’estiu, a l’edició i a la revisió final.
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UN NOU MANDAT MUNICIPAL PER RESOLDRE ANTICS PROBLEMES

A
tesa l’evolució dels es-
deveniments, resultats 
electorals i pactes pos-

teriors, que han determinat la 
composició i l’estructura del 
nou Ajuntament de la nostra 
ciutat, repercutint després en 
les del Consell de Districte de 
l’Eixample, cal, sens dubte, 
ressituar-se.

El primer que destaquem 
és que l’equip guanyador, el 
PSC, compta amb un nombre 
molt limitat de regidors, 10 
sobre 41 (1), la qual cosa el 
col·loca en una posició evident 
de feblesa; tant o més quan 
els Comuns han estat, de mo-
ment, rebutjats com a socis, i 
dos partits més, ERC i també 
JUNTS, apartats del nucli de 
poder...

Amb tant pocs efectius i amb 
un nombre molt gran de càr-
recs a cobrir, s’ha generat una 
situació realment complicada i 
inquietant: els Regidors de la 
Casa Gran, l’Ajuntament de la 
plaça Sant Jaume, han d’ocu-
par-se també dels Districtes, 
se’ls hi multipliquen les tas-
ques, i entenem que tardaran 
més en conscienciar-se dels 
problemes més urgents de 
cada barri; aquest fet afegit al 
temps normal d’adaptació, si 
no tenien abans coneixement 
acurat dels mateixos...

Si opten per recolzar-se en 
els antics membres afins dels 
Consells de Districte, pocs, 
creiem que també pot ser, per 
ells, llarg i potser dificultós.

Tal com veiérem les co-
ses, la Junta de la nostra 
Associació ja arribà a la 
conclusió que fóra millor 
actuar a nivell de Distric-
te i, per tant, analitzar la 
composició del mateix, 
actuant en conseqüèn-
cia...

De mica en mica s’ha anat 
perfilant l’estructura del Con-
sell de Districte. El Regidor de 
Districte, del PSC, Jordi Valls i 
Riera, ostenta al mateix temps 
els càrrecs de 4rt Tinent d’Al-
calde i Regidor d’Economia, 
Hisenda, Promoció Econòmi-
ca i Turisme a la Casa Gran; 
ha estat Batlle de Manresa, on 
va néixer, Conseller de Treball 
i Indústria al govern Maragall, 
President de l’Autoritat Por-

tuària de Barcelona i Director 
General de Mercabarna…

La distribució del Consell de 
Districte per partits queda re-
flectida al gràfic següent:

Sortosament, aquesta com-
posició, a la que podem adjun-
tar el coneixement bàsic i la 
bona relació amb alguns dels 
consellers que es mantenen en 
el càrrec, pensem que pot fa-
cilitar la marxa de les nostres 
reivindicacions.

Tanmateix, l’evolució re-
cent dels esdeveniments, 
Plenari de Districte, reu-
nió Coordinadora d’Asso-
ciacions de Veïns de l’Ei-
xample/Regidor, Taula de 
Desamiantat del Districte, 
trobades per temes pun-
tuals... ens obliguen a mo-
dular aquesta primera im-
pressió: el Regidor ens dóna 
la impressió de ser una per-
sona assequible que, de mica 
en mica, se’n va fent càrrec de 
la problemàtica del barri, tot 
i que de moment no ofereix 
massa solucions; sembla par-
tidari de cercar el consens en 
força temes, al mateix temps 
que mostra certa contundència 
en altres, de moment favorable 
al que li demanem...

I quins són els problemes 
més urgents específics del 
nostre barri?

El primer, segur, EL TURIS-
ME MASSIU I ELS SEUS 
EFECTES:

Hem diu massiu, que cons-
ti que no estem en contra del 
Turisme com a font de riquesa, 
però sí en el model que s’ha im-
plantat a la ciutat.

Apuntem que el Districte de 
l’Eixample és el segon, després 
de Ciutat Vella, que presen-
ta una densitat turística més 
gran: 6.551 turistes per qui-

lòmetre quadrat a l’Eixample 
amb un màxim de 10.102 a l’Ei-
xample, contra 14.177 turistes 
de mitjana per quilòmetre qua-
drat amb un màxim de 21.861 a 
Ciutat Vella, dades del.2019 (2).

D’altra banda, a Ciutat Vella 
els visitants es distribueixen 
més homogèniament, mentre 
que el punt amb més tensió 
de l’Eixample és, sens dubte, 
l’EGA (Espai de Gran Afluèn-
cia) al voltant del Temple de la 
Sagrada Família!

És per aquest motiu que hem 
dedicat uns quants articles 
d’aquest Butlletí a alguns dels 
efectes no desitjats d’aquesta 
massificació -autocars, terras-
ses, soroll-...

I proposarem a la Comissió 
de Seguiment del Consell de 
Barri que el Tema Central de 
les tres primeres sessions de 
l’any vinent sigui el Turisme 
-Turisme i Habitatge, Turisme 
i Mobilitat, Turisme i Salut-...

I treballarem per a que el 
Districte es faci càrrec del pro-
blema.

I què en pensa el nou Regi-
dor del tema:

Nosaltres anem més enllà i no 
demanem únicament Gestió, 
sinó esponjar en l’espai i en el 
temps, i DECREIXEMENT, 
com a última i creiem inevita-
ble solució; caldrà cercar al-
tres fórmules d’enriquiment i 
finançament. I no ens sembla 
tampoc viable derivar cap a un 
Turisme per a rics, sinó a un 
Turisme respectuós, de visi-
tants, que en coneguin tal com 
som i no malmetin la nostra 
manera de fer.

En segon lloc, i no el menor, 
l’ENCAIX DEL TEMPLE AL 
BARRI, enguany aturat...

I el tercer, en un barri amb 
molta GENT GRAN, resol-
dre el dilema de la manca 
d’equipaments, i no parlem de 
residències, i el reforç d’una 
atenció domiciliària i de cu-
res digna; aquest serà el tema 
central que plantejarem per a 
la quarta sessió del Consell de 
Barri del 2024.

(1) https://beteve.cat/politica/regidors-ajuntament-barcelona/
(2) https://elpais.com/espana/catalunya/2023-05-21/cuantos-

turistas-caben-en-barcelona-en-2019-fueron-casi-28-millones.

html?ssm=whatsappbeteve.cat/politica/regidors-ajuntament-barcelona/
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EL TURISME MASSIU COM A PROBLEMA
INTRODUCCIÓ
Per començar, unes quantes dades del 2019 publicades a EL PAÍS:
https://elpais.com/espana/catalunya/2023-05-21/cuantos-turistas-caben-en-barcelona-en-2019-fueron-casi-28-millones.html?ssm=whatsapp

Clara Blanchar
Barcelona- 21-05-2023

Por primera vez, Barcelona (1,6 millo-
nes de habitantes) tiene datos sobre sus 
visitantes nacionales e internacionales 
que nunca se habían cuantificado. El 
total de turistas que recibe (17,3 mi-
llones al año pernoctan en la ciudad). 
Dónde se alojan (casi la mitad, 9,5 
millones en hoteles, pero casi cuatro 
millones en pisos turísticos). O los lla-
mados excursionistas, que visitan un 
día la ciudad pero duermen fuera (10,5 
millones). En total, casi 28 millones de 
visitantes. Son datos de 2019, el último 
de actividad normal antes de la pande-
mia, y forman parte de un estudio que 
el Ayuntamiento de Barcelona encargó 
por iniciativa del Consejo de Turismo y 
Ciudad. El trabajo consistía en medir 
qué capacidad de carga tiene la capital 
catalana. ¿Cuántos turistas caben? Y la 
respuesta de la Universidad de Girona 
es una completa radiografía (de dónde 
vienen, dónde se alojan, dónde se con-
centran, cuánto gastan, cuánta agua 
consumen, cuántos residuos generan) 
para que los políticos puedan decidir a 
partir de un concepto que gana enteros 
frente al de “capacidad de carga”. Es el 
“Límite de Cambio Aceptable (LCA)”: 
lo que los gestores de cualquier ciudad 
están dispuestos a modificar para que 
el turismo sea más sostenible.

“La respuesta a qué capacidad de 
carga tiene Barcelona... es que depen-
de. No es la academia quien tiene la au-
toridad moral para dar una cifra. Fa-
cilitamos una foto y podemos estimar 

cómo cambiaría la ciudad en distintos 
escenarios”, argumenta el director del 
equipo que ha realizado el estudio, el 
geógrafo de la Universitat de Girona 
y miembro del Instituto de Investiga-
ción en Turismo, José Antonio Donai-
re. “Puedes decir que quieres turismo 
de calidad, pero que sepas que, al ti-
empo que subirá el gasto del turista, 
este consumirá más agua y energía. 
Cada tipología de turista cambia los 

engranajes. Es una decisión compleja, 
pero necesaria, las ciudades necesitan 
cambios, como todo; y que sean acep-
tables”, expone.

17,4 millones de visitantes en 
seis tipos de alojamientos
Un total de 9,5 millones de turistas en 
hoteles (casi la mitad), 3,8 millones en 
pisos turísticos, 1,8 en casas particu-
lares y 1,2 millones en albergues. Son 

las cuatro modalidades principales de 
alojamiento.

Un día medio en Barcelona hay unos 
171.000 turistas alojados en la ciudad. 
La mitad en hoteles (80.451), seguidos 
de los que pernoctan en pisos turísti-
cos (44.532), las casas particulares 
(25.877) y los albergues (11.103). El 
epígrafe de los pisos turísticos se re-
fiere a viviendas de uso turístico, una 
categoría que incluye las legales (con 
número de registro de la Generalitat 
de Cataluña) y las ilegales.

Excursionistas: 10,5 
millones de turistas que no 
pernoctan en la ciudad
El estudio revela por primera vez da-
tos sobre los turistas excursionistas, los 
que no pernoctan en Barcelona pero 
sí la visitan y comparten espacio con 
el resto de usuarios de la ciudad. Hay 
tres tipos de excursionistas. Uno, los tu-
ristas metropolitanos, que se alojan en 
alguno de los 35 municipios que rode-
an Barcelona (los 36 integran el Área 
Metropolitana de Barcelona). En 2019 
fueron 2,4 millones de personas. Dos, 
los turistas excursionistas “en sentido 
estricto”, precisa el estudio, “son los que 
están alojados en otras marcas turísti-
cas como la Costa Dorada, Costa Bra-
va, Costa de Barcelona, y hacen una 
estancia en Barcelona”. Fueron 6,3 mi-
llones de personas. Y tres, los excursio-
nistas cruceristas, son los que realizan 
una escala en la ciudad o han embarca-
do la noche antes de salir y han visitado 
la ciudad pero sin alojarse en ella. Fue-
ron 1,7 millones de personas.

¿Cuántos turistas caben en Barcelona? 
En 2019 fueron casi 28 millones

Nuevos datos sobre los visitantes a la ciudad: 17,3 millones 
pernoctan y otros 10,5 duermen en otros municipios
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Más allá del turismo: 280.000 
visitantes al día y 2,6 millones 
de personas en la ciudad.
Además de las personas que acuden a 
Barcelona para hacer el turista (tanto 
si duermen como no en la ciudad), hay 
80.000 personas que se desplazan a la 
ciudad desde otros puntos de Cataluña 
por motivos no laborales: comprar, 
hacer gestiones, ir al médico, visitar 
familiares, ocio... estos también son 
excursionistas, según el criterio de 
la Organización Mundial del Turis-
mo (OMT). En Barcelona serían unos 
77.000 en día laborable y 79.000 los 
días festivos, sábados o domingos. Su 
presencia en la ciudad es casi tan cu-
antiosa como la de la suma de turistas 
que pernoctan (17 millones) y turistas 
que no pernoctan (turistas excursio-
nistas, 10,5 millones). Los excursionis-
tas según el criterio de la OMT serían 
28,8 millones de personas, que elevan 
los visitantes a 56,7 millones. Y si a to-
dos estos se suman las personas que 
trabajan de forma regular en la ciu-
dad pero viven en otro municipio y los 
barceloneses, el estudio concluye que 
Barcelona alberga a diario 2,6 millo-
nes de personas.

Turistas internacionales 
y cruceristas, campeones 
en emisiones
“El modelo turístico de Barcelona se 
caracteriza por una fuerte incidencia 
del turismo internacional, sobre todo 
de larga distancia. Esto explica el 
volumen de emisiones de los turistas 

internacionales, tanto en las llegadas 
por avión como en los recorridos de 
crucero”, afirma el estudio. A los cru-
ceros se han asignado a Barcelona 

las emisiones de todo el recorrido de 
los que salen del puerto de la ciudad. 
El resto de visitantes tienen un volu-
men de emisiones muy reducido por 

la proximidad y por la utilización de 
medios de bajas emisiones.

La densidad de turistas, 
concentrada en pocas zonas
El estudio muestra la “extremada” 
concentración de turistas en pocos 
distritos. Barcelona tiene una densi-
dad turística media de 1.687 turistas 
por kilómetro cuadrado, que alcanza 
un máximo de 2.586. Contando el glo-
bal de visitantes, la densidad media 
llega a 2.724 turistas por kilómetro 
cuadrado (y el máximo a 3.845). Pero 
estos son datos de ciudad, bajar de es-
cala a los diez distritos da cuenta de 
la masificación turística que soportan 
los de Ciutat Vella (14.177 turistas de 
media por km2 con un máximo de 
21.861) y el Eixample (6.551, con un 
máximo de 10.102). Otros dos supe-
ran la media: son Sant Martí (por las 
playas y la oferta del litoral, 2.302) 
y Gràcia (2.692). Sant Andreu y Nou 
Barris apenas superan los 100 turis-
tas de media.

Un gasto directo del 7,8% del PIB
El estudio apunta que “es el compor-
tamiento del gasto del turista lo que 
permite dimensionar la actividad 
económica que genera su estancia”. 
El gasto directo de los turistas se 
puede estimar en unos 6.800 millo-
nes de euros, un 7,8% del PIB de la 
ciudad en 2019, que alcanza el 8,7% 
si se consideran los turistas excursi-
onistas, y un 10,3% si se integran los 
excursionistas.

I ARA FUGIM DE LES DADES OBJECTIVES 
I EVIDENCIEM QUE, ATESA LA 
SITUACIÓ, VAN APAREIXENT FOCUS 
ESPACIALS I TEMÀTICS DE XOC AMB EL 
VEÏNATGE DE LA CIUTAT: EL MODEL DE 
TURISME MASSIU NO FUNCIONA…

Com a exemple, un fragment d’un 
manifest de l’associació de veïns 
de l’esquerra de l’eixample datat el 
juny del 2023:

La ciutat oblidada: cobdícia 
i vida degradada de veïnes 
i veïns. Un clam ofegat
Donada la gravetat i el grau de tensió 
existent en una de les zones més emble-
màtiques del nostre Districte, i especial-
ment pel que fa a l’Esquerra de l’Eixam-
ple, l’AVVEE vol manifestar el següent:

Des de fa una dècada, la degradació 
de la qualitat de vida de les veïnes i veïns 
dels carrers eufemística i desafortuna-
dament titllats de tensionats ha derivat 
en una situació insostenible que afecta a 
la salut i als drets més elementals de les 
persones que hi viuen.

La proliferació descontrolada de 
terrasses de bars, locals d’oci nocturn 
i negocis de caire especulatiu que no 

aporten res a la qualitat de vida dels 
residents ni a la ciutat, ha arribat a un 
punt obscè i destructiu. Soroll crònic, 
brutícia, invasió descontrolada de l’es-
pai públic, insalubritat general, són el 
dia dels residents de moltes zones del 
nostre barri, cada cop més extenses. 
La voracitat del depredador especula-
tiu no té límits ni coneix barreres. La 
pobre capacitat de l’administració per 
regular, inspeccionar i sancionar les 
males pràctiques. L’abusiu i descarat 
ús privat de l’espai públic amb finalitat 
avariciosa i especulativa. El sistemàtic 
oblit i silenci a les legítimes i sovint de-
sesperades reclamacions de les veïnes i 
veïns, tan greument afectats, comporta 
que aquesta Associació que representa i 
defensa els interessos de totes les veïnes 
i veïns de l’Esquerra de l’Eixample, els 
que hi viuen i els que es guanyen la vida 
també, prengui decidit partit en el tema.

Exigim als responsables i al Govern 
municipal que duguin a terme la seva fei-
na, la que sorgeix de la única possible in-
terpretació ètica de l’exercici polític i del 
servei públic, és a dir, la recerca del ben-
estar de les ciutadanes i ciutadans, del 
dret a la vida i la salut que no és qüesti-
onable ni pot estar supeditat a cap altre.

Cartell de C. Arbat

Cortesía de La Ripla. Defensor de Sevilla. Contra la sobreexplotación turística
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Llistat de reivindicacions i temes a tre-
ballar per revertir aquesta problemàtica: 
1. Policia de barri
2. Ordenança de Medi Ambient
3. Ordenança de terrasses
4. Retirada de terrasses COVID
5. Neteja
6. Soroll
7. Caducitat llicències
8. Corresponsabilitat locals restauració 

i comercials
9. Recuperació del comerç de barri
10. Pacificació del trànsit
11. Horaris de tancament
12. Silenci nocturn
13. Pisos turístics
14. Auditoria/anàlisis de la qualitat de 

vida de les veïnes i veïns
15. Revisió del Pla d’Usos, fent-lo més es-

tricte per a tot l’Eixample

EN EL CAS DEL NOSTRE BARRI I, 
CONCRETAMENTE, TOCANT A L’EGA (ESPAI 
DE GRAN AFLUENCIA) AL VOLTANT DEL 
TEMPLE DE LA SAGRADA FAMÍLIA, HI 
PODRÍEM AFEGIR ELS PROBLEMAS DE 
SATURACIÓ CONSEQÜENT ALS AUTOCARS 
TURÍSTICS QUE S’ACUMULEN I ABOQUEN 
GRUPS A LA VORA DE LA BASÍLICA, ELS 
DE MOBILITAT PROVOCATS PELS GRUPS 
DE VISITANTS, SOVINT DESCONTROLATS, 
ALS NOSTRE CARRERS I LA PROLIFERACIÓ 
D’ESTABLIMENTS DE RESTAURACIÓ, I ELS 
SEUS ABUSOS, O DE RECORDS A LA ZONA...

Davant dels símptomes de 
crisi, cal doncs, com sempre, 
plantejar un replantejament, 
potser utòpic, com a base per 
a introduir futurs canvis…

Aquí tenim dos comunicats de la 
FAVB (federació d’Associacions Ve-
ïnals de Barcelona), que proposen 
un canvi de paradigma:

Comunicat: Un nou model de 
turisme per a Barcelona
El passat 17 de maig, i en el context de la 
campanya electoral, el CETT -Barcelona 
School of Tourism, Hospitality and Gas-
tronomy- va convocar el seu debat elec-
toral sobre turisme. Com en tot debat, 
va haver-hi picabaralles, acusacions i 
rèpliques i es va parlar més de passat 
que de futur. Però va ser esfereïdor 
que cap candidatura plantegés la 
necessitat d’un canvi de model tu-
rístic a la ciutat.

Els pròxims anys, el món canviarà 
de forma radical. Viurem un crei-
xement important del nombre de con-
flictes socials, incloent-hi la guerra a 
Ucraïna. La crisi climàtica és avui una 
evidència difícil de negar i les seves 
conseqüències són cada dia més con-
tundents. En aquest sentit, sembla clar 
que un dels sectors que es veurà 
més afectat és el turístic. Hi haurà 

fortes limitacions de la mobilitat -en es-
pecial la internacional-, alhora que al-
guns dels recursos que el turisme mal-
barata -com ara l’aigua- se situaran al 
centre de la problemàtica.

Si alguna cosa ens caracteritza com 
a organització veïnal és l’apassiona-
ment per la nostra ciutat i la volun-
tat de plantejar propostes viables que 
donin resposta i solució als seus con-
flictes. Des de la mobilitat a l’amiant, 
passant per l’urbanisme. I amb el tu-
risme no podia ser d’una altra forma: 

hem treballat durant mesos, amb 
els nostres limitats mitjans, per 
preparar una proposta coherent, 
viable i, sobretot, molt urgent de 
canvis en el model turístic de la 
ciutat, perquè aquest s’adeqüi a la 
nova situació mundial. En part, per 
imperatius ecològics, però també per-
què cal actuar amb fermesa sobre els 
impactes que el turisme genera a la 
ciutat: els positius s’han de redistribuir 
de forma més justa; els negatius, s’han 
d’eliminar.

Turistas en el Park Güell de Barcelona. Kike Rincón
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Pensem que un nou turisme a Bar-
celona és possible. Un turisme que sigui 
compatible amb la vida ciutadana. Però 
sens dubte cal decréixer en nombre 
global de turistes, fins que el sec-
tor se situï aproximadament al 
8% del PIB. I cal canviar fórmules 
que avui no serveixen. El turisme 
internacional de llargues distàncies no 
és viable. Cal pensar models diferents, 
com el turisme de proximitat i el turis-
me social, fent que l’oci, en la vessant de 
turisme, sigui un dret a l’abast de tot-
hom i deixi de plantejar-se com a una 
activitat encara més elitista. Barcelona 
ha de mantenir el seu caràcter acolli-
dor, de ciutat orgullosa de rebre turis-
tes i visitants, però cal ser intel·ligents 
per reconvertir aquesta activitat, fent-
la compatible amb el que és una ciutat: 
un espai de convivència quotidiana.

Un problema complex com 
aquest no té una solució senzilla. 
Calen noves regulacions, recursos, vo-
luntat i, sobretot, seny. Nosaltres rela-
cionem un conjunt de propostes que 
podeu trobar al document Un nou 
model de turisme per a Barcelona. 
No el considerem tancat: segur que cal-
drà encabir-hi altres propostes i algunes 
de les nostres s’hauran de redibuixar. 
Però estem convençuts que en aquesta 
campanya cal posar sobre la taula, 
i de forma molt urgent, que la ciu-
tat no pot continuar creixent ni en 
nombre de turistes, ni en la forma 
massiva i invasiva en què aquests 
fan ús de la ciutat.

La FAVB es brinda a tots els sectors, 
administracions i col·lectius a obrir 
un debat sobre un necessari canvi 
de model turístic a Barcelona que 
doni resposta als nous escenaris 
mundials.

Federació d’Associacions Veïnals 
de Barcelona, maig del 2023

PODEU TROBAR EL DOCUMENT 
ESMENTAT SENCER A LA NOSTRA WEB

Comunicat. En el Dia Mundial 
del Turisme, la Favb clama per la 
reconversió d’aquesta industria
La celebració dels dies “mundials” o 
“internacionals” la promou Nacions 
Unides (NU) des de fa molts anys, i el 
seu objectiu, tal com es pot llegir a la 
seva pàgina web, és “poner a disposi-
ción del público en general informa-
ción sobre cuestiones de interés, movi-
lizar la voluntad política y los recursos 
para abordar los problemas mundia-
les y celebrar y reforzar los logros de 
la humanidad”.

La Organització Mundial del Tu-
risme (OMT) fa seu aquest dia i llen-
ça reptes i objectius relacionats amb 
aquest sector. Enguany el seu lema és 
“Turisme i inversions verdes”, mentre 
que al 2022 va ser “Repensar el turis-
me”. Tots aquests reptes són fruit de la 
pressió mundial per les evidències dels 
impactes negatius del turisme en el pla-
neta i la humanitat. Aquests impactes 
en les poblacions locals de molts indrets 
són un fet inqüestionable, com també 
els impactes mediambientals que el tu-
risme genera, tant per les necessitats 
de mobilitat -sovint de llarga distàn-
cia-, com per l’ús dels recursos locals 
-energia, aigua, espai públic...), molt 
per sobre dels usos locals. Recursos que 
s’esgoten per la indústria turística, que 
també modifica els usos de molts es-
pais, donant lloc a ciutats massificades 
pel turisme.

Malauradament, com passa amb un 
problema tan greu com és el canvi cli-
màtic, aquests reptes i molts d’altres 
que es dedueixen de les agendes locals, 

autonòmiques, estatals, europees i 
mundials de les NU, acaben sovint en 
paper mullat. Amb el turisme passa 
una cosa similar. Tothom -o gairebé 
tothom- està d’acord que és una activi-
tat mundial que genera també impac-
tes negatius i que és urgent recondu-
ir-la. Però seguim empantanegats en 
mesures ineficients i amb poquíssims 
avenços cap a la solució necessària. Les 
forces del mercat, els lobbies, el capi-
talisme i una part de la societat prefe-
reixen amagar el cap i continuar amb 
l’estatus actual, amb la idea que “ja 
s’espavilaran les generacions futures”, 
si és que els hi queda planeta.

Amb la pandèmia -i d’aquí el lema del 
2022 de la OMT-, es va desfermar un re-
lat de “repensar el turisme”, i van sorgir 
algunes propostes internacionals, per 
exemple a l’agenda europea, on es van 
presentar iniciatives per reformular-lo, 
tenint en compte els impactes socials 
i laborals que genera. Però al 2023 no 
ha canviat res, fins i tot potser anem a 
pitjor, perquè ara ja sabem coses noves, 
com què passa quan no hi ha massifi-
cació, tant des de la perspectiva social i 
ciutadana, com econòmica, amb la crisi 
viscuda per la gran dependència barce-
lonina i catalana dels turistes.

A la Favb fa anys que tenim clar per 
on ha d’anar la reconversió del sector 
turístic. Donat que confiem en una mi-
llora del temps d’oci de la població ca-
talana -per la reducció de la jornada 
laboral-, cal treballar en les propostes 
d’oci que la població ha de poder gaudir, 
i entre aquestes, com no, viatjar és una 
d’elles. Però calen canvis importants en 

el model d’aquest negoci, canvis que han 
de venir de regulacions que es complei-
xin. Per exemple, els viatges de llarga 
distància s’han de reduir dràsticament. 
També s’ha de reduir de forma significa-
tiva el nombre de visitants (capacitat de 
càrrega) de molts indrets, Barcelona in-
closa. Alhora, s’ha d’exigir al sector que 
sigui dels primers en reduir els impac-
tes mediambientals, i en transitar cap a 
una economia d’impacte zero. També cal 
repensar com interactua el turista amb 
el resident, en especial a les ciutats: cal 
prioritzar la ciutat per als seus residents 
-cosa òbvia-, però hi ha molts exemples 
de gentrificació flagrants, com l’exemple 
de la Costa Brava. I no cal dir que cal 
millorar de forma substancial les condi-
cions laborals, ja que és insostenible que 
un sector com el turisme no compleixi 
els convenis, que exploti els seus treba-
lladors i treballadores, i que no tingui 
cura, en general, de la seva gent.

Tornem a dir-ho: a la FAVB ho tenim 
clar des de fa anys i ho tenim ben docu-
mentat. Trobareu el detall de la propos-
ta de la FAVB per a la reconversió del 
turisme en el comunicat “Un nou model 
de turisme per a Barcelona”.

Federació d’Associacions 
Veïnals de Barcelona, 

27 setembre del 2023

DINS LA COMISSIÓ D’UEBANISME, 
HABITATGE I MOBILITAT DE LA MOSTRA 
ASSOCIACIÓ ESTEM MUNTANT 
UN GRUP ESPECÍFIC PEL TEMA 
DEL TURISME; SI VOLS T’HI POTS 
APUNTAR, DIRIGEIX-TE A L’E-MAIL
avvsagradafamília@avvsagradafamília.net

Turistes a la zona de la Sagrada Família. Foto: Pere Tordera
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ESCLATA NOVAMENT EL PROBLEMA DE L’ÀREA DE 
DESENCOTXAMENT DELS AUTOCARS TURÍSTICS

TEMA DE PORTADA

El 29 de juny a LÍNIA EIXAMPLE
https://liniaxarxa.cat/liniaeixample/
noticies/districte-parades-autocars-tu-
ristics-consell-cent-definitives/

El 30 de juliol a LA VANGUÀRDIA
https://www.lavanguardia.com/local/
barcelona/20230730/9140562/obra-
tranvia-autocares-turisticos-calientan-
eixample.html?utm_term=botones_so-
ciales

El 19 d’agost a EL PERIÓDICO
https://www.elperiodico.com/es/
barcelona/20230819/vecinos-eixample-
hartos-autocares-excursionistas-amena-
zan-protestas-barcelona-91092553

El 13 d’octubre altre cop a LA VAN-
GUARDIA
https://www.lavanguardia.com/local/
barcelona/20231013/9296202/caos-au-
tocares-turisticos-intensifica.html

A continuació incloem el de Línia 
Eixample i fragments del segon i 
més recent de La Vanguàrdia.

Línia Eixample, publicat per Anna 
Utiel el 29 de juny del 2023

El Districte diu que les parades 
d’autocars turístics de Consell 
de Cent són definitives

Ja fa dies que els veïns de la Sagrada 
Família i el Fort Pienc es queixen dels 
autocars turístics que, segons ells, col-
lapsen diversos carrers de la zona.

Són els vehicles que porten turistes a 
visitar la Sagrada Família i que, arran 
de les obres del tramvia, ja no poden 
encotxar i desencotxar a la zona auto-
ritzada de la Diagonal, a l’altura de la 
plaça de Pablo Neruda. En aquest con-
text, han començat a fer-ho a Consell de 
Cent, entre Lepant i Padilla, provocant 
malestar entre el veïnat. Tot i això, se-
gons han confirmat des del Districte a 
Línia Eixample, aquestes noves places 
són definitives

Així doncs, aquest tram de Consell 
de Cent és actualment el lloc on els au-
tocars tenen permès deixar els turistes 
i recollir-los després de la seva visita 
al temple. La notícia no ha agradat a 
les associacions veïnals dels dos barris 
afectats, que han decidit fer pinya i es-
tan disposades a demanar canvis al Dis-
tricte. “El lloc no és adequat, la vorera és 
molt estreta”, subratlla Gabriel Merca-

dal, de l’AV de la Sagrada Família. Tant 
ell com el president de l’AV del Fort Pi-
enc, Joaquim Mallén, asseguren que la 
nova situació és un “caos” i que els grups 
de turistes dificulten el pas als veïns.

Mallén, a més, assenyala que els auto-
cars s’acostumen a aturar massa temps 
i que deixen el motor encès. Aquest veí 
creu que tot plegat empitjorarà les prò-
ximes setmanes, tenint en compte que 
l’estiu tot just acaba de començar.

El carrer Marina com a alternativa
Els dos representants veïnals volen que 
l’Ajuntament trobi una ubicació alter-
nativa. En aquest sentit, Mallén propo-
sa, com a mal menor, el tram del carrer 
Marina entre la Gran Via i la Diagonal, 
on creu que hi ha prou carrils i prou 
metres de vorera. “Els autocars poden 
desencotxar allà i després aparcar al 
pàrquing que hi ha entre el TNC i l’Au-
ditori”, suggereix.

Enguany, i com a conseqüència de 
les obres del tram, aquesta àrea, 
d’una vuitena de places, se situa al 
voltant del carrer consell de cent entre 
lepant i padilla; l’ajuntament pretén 
convertir les places en definitives...
Aquest estiu, amb el nou creixement dels 
visitants i passejants atrets pel temple 
de la sagrada família que arriben amb 

autocars, des de fora de barcelona o 
des dels creuers del port, s’ha produït 
una acumulació de vehicles en aquesta 
zona, moltes vegades aturats i amb 
els motors en marxa, que considerem 
intolerable. El veïnatge ja no aguanta 
més l’embús i el soroll, als quals hem 
d’afegir la contaminació de l’aire...
Les associacions de veïns de la sagrada 

família i de fort pienc, que comparteixen 
preocupacions tocant a aquesta àrea 
fronterera, s’han posat les piles i han 
desenvolupar una campanya conjunta 
de queixes i protestes que han fet 
arribar als mitjans de comunicació.
Com a resultat, s’han publicat 
diversos articles, alguns dels quals 
esmentem a continuació:

Els veïns es queixen que els turistes que baixen dels autocars col·lapsen les voreres. Foto cedida
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La Vanguàrdia, publicat per Luis 
Benvenuty el 13 d’octubre del 
2023, amb fotos de Martí Gelabert 
(extracte).

Masificación en Barcelona.
Las medidas del nuevo gobierno 
municipal no reducen las 
molestias que producen los 
cruceristas en los barrios de 
Fort Pienc y de Sagrada Familia
Las medidas paliativas dispuestas a 
finales de verano por el gobierno del 
alcalde Jaume Collboni para mitigar 
las molestias que desata por los barri-
os de Fort Pienc y Sagrada Familia el 
continúo paso de autocares no están 
dando resultados. A pesar de que los 
momentos tradicionalmente más altos 
de la temporada ya quedaron atrás, el 
malestar vecinal se está recrudeciendo. 
Humos, ruidos, aceras copadas de re-
pente intransitables... Un día cualquiera 
se acercan a este lado del Eixample un 
centenar de autocares atestados princi-
palmente de cruceristas, y algunos otros 
hasta 150.

Son los efectos no deseados de una 
actividad económica en estos momen-
tos fundamental en Barcelona. Uno de 
los objetivos de la última propuesta de 
presupuestos municipales del ejecutivo 
socialista es acabar con estos inconve-
nientes. Las asociaciones de vecinos de 
estos barrios, sin embargo, no ven del 
todo claro que un nuevo gravamen sea 
suficiente para solucionar estos proble-
mas. Piensan que el Ayuntamiento ha 
de tomar medidas más contundentes a 
la hora de gestionar el espacio público. 
Entretanto el conflicto no amaina.

Unos están hartos de tener que abrir-
se paso por las calles entre riadas de 
visitantes, de que los guiris insistan en 
entrar al baño sin tomarse nada, de 
los ruidos y humos de los autocares. Y 
otros nunca se imaginaron que tuvieran 
que andar tanto y encima cuesta arriba 
para echarle un vistazo al templo, que 
trataran con tanta desconsideración a 
tantas personas mayores o con proble-

mas de movilidad, que algún perturba-
do fuera capaz de disparar balines con-
tra la luna de su autocar...

De un año y pico a esta parte la situ-
ación no hace otra cosa que empeorar, 
desde que las obras de unión de las dos 
líneas del tranvía obligaron a trasladar 
a la calle Consell de Cent y sus alrededo-
res la mayor parte de los aparcamientos 
para autocares de turistas hasta enton-
ces dispuestos en la avenida Diagonal. 
Y la verdad es que las nuevas plazas 
recientemente habilitadas por el Ayun-
tamiento delante de la plaza de la Mo-
numental a fin de descongestionar este 
enquistado caos apenas están siendo 
utilizadas. Algunos conductores dicen 
que si aparcan ahí, tan lejos de la Sa-
grada Familia, los cruceristas se quejan 
de la caminata, que prefieren aparcar 
en el primer estacionamiento que encu-
entran libre, sea donde sea... De hecho, 
algunos chóferes no tienen inconvenien-
te en que los pasajeros suban o bajen de 
los vehículos en lugares no autorizados.

“Es que el Ayuntamiento nos envía 
cada vez más lejos, en los alrededores 
de la Sagrada Familia y de todos los 
puntos de interés de la ciudad –dicen 
en la APIT, la Asociación Profesional de 
Intérpretes Turísticos, una de las prin-
cipales agrupaciones de guías de toda 
la vida–. Los turistas no entienden que 
tengamos que detenernos tan lejos. Y en 
noviembre bajará el ritmo de llegada 
de cruceros, pero en su lugar vendrán 
otras excursiones, sobre todo de visitan-
tes y escolares que están por Tarragona 
y se acercan un día a Barcelona. La si-
tuación no va a cambiar de una manera 
sensible”.

Cuenta un vecino de los alrededores 
muy implicado en este asunto y en la 
asociación del barrio: “El problema es 
que el descontrol es absoluto. Aquí te-
nemos aceras de menos dos metros de 
ancho con aparcamientos para auto-
cares ¡ni los cruceristas caben cuando 
bajan! y el Ayuntamiento lleva un mon-
tón de meses diciendo que todo esto es 
provisional. Se supone que los autocares 

tienen diez minutos para que los turistas 
bajen o suban, pero luego permanecen 
aparcados el tiempo que quieren, con el 
motor en marcha, generando ruidos y 
humos, para no apagar el aire acondici-
onado ¡y algunos aparcan donde les da 
la gana! y el Ayuntamiento no pone las 
sanciones que tiene que poner”.

Jordi Valls, el edil responsable del Ei-
xample, también es el teniente de alcal-
de de Economía, uno de los padres de la 
propuesta de presupuestos del ejecutivo 
socialista que apuesta por aumentar el 
gravamen de los cruceros, entre otras 
cosas. En aquella reunión también se 
encontraban representantes de las aso-
ciaciones de vecinos de Fort Pienc y de 
Sagrada Familia. Los de Fort Pienc de-
tallan que ya preparan una acción de 
protesta contundente. “Subir los impu-
estos sobre las actividades turísticas no 
va a reducir el número de turistas –ter-
cian desde la asociación de Sagrada Fa-
milia–. Entonces vendrán visitantes que 
gastan más, pero los vecinos tendremos 
los mismos problemas. El Ayuntamiento 
ha de gestionar el espacio público, con-
trolar el cumplimiento de sus normas, 
los aparcamientos de los autocares, el 
tamaño de los grupos de turistas... El 
anterior gobierno hizo poco al respecto, 
y el nuevo va por el mismo camino”.

EL PASSAT; UN CAOS
EL FUTUR, UNA 
INCÒGNITA

Estudi previ a un prec dels 
Comuns per al Consell Plenari 
de Districte d’octubre

Atès que el disseny resultant de les obres 
per habilitar el pas del tramvia i reur-
banitzar l’avinguda de la Diagonal no 
permetrà l’estacionament d’autocars 
de turistes entorn de la plaça de Pablo 
Neruda amb la voluntat de visitar el 
Temple Expiatori de la Sagrada Famí-
lia, com es feia amb anterioritat a l’inici 
de les obres.

Atesa la contaminació acústica que 
suposen els motors de més de 100 auto-
cars encesos estacionant durant més de 
vuit hores diàries de manera intermi-
tent a la intersecció entre els carrers de 
Padilla i Consell de Cent.

Atesa la perillositat que suposa pel 
trànsit i per la integritat física dels vi-
sitants el fet que, al carrer de la Diputa-
ció, entre els carrers de Padilla i Lepant, 
es vegin obligats a desencotxar directa-
ment a la calçada.

Atès l’increment en l’ús de la via pú-
blica, i dels serveis urbans que d’aquest 
ús se’n deriven, que suposen els més de 
4.000 turistes deambulant diàriament 
pels carrers adjacents al monument.

I ara el plenari

Consell de Districte de l’Eixample
Sessió ordinària del 26 d’octubre de 2023

Proposicions/declaracions de grup
D.1.3. Grup Municipal ERC
Que el govern municipal creï, abans 
d’acabar el present any, un grup de 
treball amb tots els actors implicats en 
aquesta problemàtica per tal de, el més 
aviat possible, trobar solucions que mi-
nimitzin l’impacte de la gran concentra-
ció d’autocars als barris de la Sagrada 
Família i del Fort Pienc.

PRECS
D.2.2. Grup Municipal BComú
D.2.2.2. Instem al Govern del Districte 
de l’Eixample a habilitar una zona d’es-
tacionament definitiva pels autocars 
que transporten turistes als voltants del 
Temple que minimitzi al màxim les mo-
lèsties que vehicles i turistes ocasionen 
a les veïnes i veïns del barri, alhora que 
permeti que el flux de visitants no alteri 
la vida dels residents més enllà de l’es-
trictament necessari.

BcnEixample publica:
#PleEixample aprova per unanimitat 
la proposició d’ERC de crear un grup de 
treball per trobar solucions que mini-
mitzin l’impacte de la gran concentració 
d’autocars als barris de la Sagrada Fa-
mília i del Fort Pienc.

Ja hem demanat formar part del 
grup, i potser comencem a albirar 
un parell de solucions.

En qualsevol cas:

Aparcament a ser 
possible soterrani.

Prou a la vora del temple...

Facilitar l’apropament 
de les persones amb 

problemes de mobilitat.

Los cruceristas copan las aceras de este lado del Eixample. Martí Gelabert

Cartell de fa uns quants anys
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DENUNCIEM LES MALES 
PRÀCTIQUES D’ALGUNES 
TERRASSES DEL BARRI

S
egons fonts de l’ajuntament 
de Barcelona, https://www.
barcelona.cat/infobarce-

lona/ca/tema/turisme/el-turis-
me-continua-escalant-cap-als-
nivells-del-2019_1323278.html 
aquest estiu hi ha hagut prop de 
2,3 milions de turistes a la ciutat. 
La gran majoria d’aquests 
turistes visiten el temple de 
la Sagrada Família.

El mateix lloc web també 
ens informa que, aquest 
nombre de visitants, en-
cara és un 8% menys que 
el 2019, però s’evidencia 
un creixement progressiu 
i una recuperació després 
de la pandèmia. La qüestió 
és que, el veïnat del bar-
ri de Sagrada Família el 
que notem i patim és una 
massificació i una satura-
ció progressiva, sobretot 
al voltant del temple, que 
afecta de forma decisiva, 
i no sempre positiva, a la 
nostra vida diària (mobili-
tat, habitatge, pèrdua co-
merç de proximitat, ocu-
pació de l’espai públic...). 
Què passarà quan arribem, 
segons les dades de l’ajun-
tament als nivells del 2019?

En aquest article ens cen-
trarem en l’ocupació de 
l’espai públic per part de 
les terrasses de bars i res-
taurants.

En un anterior butlletí, el 
123 de la tardor del 2022, 
ja ens vàrem fer ressò de 
la campanya de fotodenún-
cies per part de la FAVB 
(federació d’associacions 
veïnals de Barcelona) so-
bre les males pràctiques en 
l’ocupació de l’espai públic 
que fan nombroses terras-
ses a tota la ciutat.

Dins d’aquesta campanya, el 
dia 12 de juny de 2023 membres 
de la nostra associació acompa-
nyats d’un membre de la FAVB 
vàrem fer una passejada de 2 
hores, al migdia, pels voltants 
del temple de la Sagrada Famí-
lia per detectar els principals 
incompliments de l’ordenança 
vigent sobre les terrasses.

h t t p s : / / a j u n t a m e n t .

barcelona.cat/eixample/sites/
default/files/documentacio/
text_aprovacio_definitiva_om_
terrasses-20131207.pdf

Les principals males pràc-
tiques detectades varen ser:
• Manca de l’enganxina que 

informa sobre el nombre de 
taules i nombre de persones 
permeses en lloc visible. La 
del 2023 és de color vermell.

• Absència de les marques que 
delimiten l’espai concedit per 
a la terrassa.

• Ocupació de l’espai públic 
augmentant el nombre de 
taules, que en alguns casos, 
podia arribar a duplicar o tri-
plicar el nombre de les per-
meses. Els casos en què l’es-
tabliment no tenia aquesta 
informació en lloc visible, es 
comprovava amb la base de 
dades pública de l’ajuntament 
que ens va facilitar la FAVB.
Pel que fa als llocs on es va-

ren detectar principalment 
aquestes males pràctiques va-
ren ser:
• Provença (entre Sardenya i 

Marina)
• Mallorca (entre Sardenya i 

Marina)
• Plaça Sagrada Família a on 

el problema es veu agreujat 
pels elements que posen les 
botigues de souvenirs a les 
façanes i que disminueixen 

encara més l’espai que queda 
lliure per al vianant

• Marina (entre València i Ma-
llorca)

• Sardenya (entre València i 
Mallorca)
1r tram de l’Avinguda Gaudí 

(entre Provença i Rosselló) a 
on els bars i restaurants, conti-
nuen posant taules a la vorera, 
quan només tenen permís per 
posar-ne a la calçada central. 
Aquestes taules es podien posar 
durant la pandèmia, però en la 
majoria dels casos no s’han con-
solidat, per tant, no n’hi poden 
posar.

Menció a part, però no menys 
important, és el problema de 
soroll nocturn causat per les 
terrasses als jardins de la Indús-
tria, denunciat des de fa temps 
pels veïnat.

Al llarg dels mesos de juli-
ol, agost, setembre i octubre 
s’ha anat fen un seguiment 
d’aquests incompliments i, hem 
de dir, que no hem observat cap 
millora.

Com a resultat d’aquesta in-
tervenció en el nostre barri 
s’han presentat 37 denúncies 
al districte, a través de la cam-
panya de fotodenúncies de la 
FAVB. Es dona el cas d’alguna 
terrassa de l’Avinguda Gaudí 
que acumula ja tres denúncies 
pel mateix tipus d’incompli-

ment (posar taules a la vorera).
Esperem que a final d’any 

quan s’hagin de renovar les lli-
cències es tinguin en compte 
aquestes denúncies, sobretot les 
de les terrasses que n’acumulen 
més d’una.

El 26 d’octubre al plenari del 
districte hi va haver un prec so-
bre terrasses. L’associació va in-
tervenir en aquest punt per po-
sar en coneixement i denunciar 
al districte el que us hem expli-
cat en aquest article. El regidor 
va contestar que l’ajuntament 
està fent esforços per corregir 
aquests problemes, però va re-
conèixer que la capacitat d’ins-
pecció és insuficient. Va assolir 
el compromís de retirar totes 
les taules il·legals que no s’han 
consolidat després de la Covid 
abans de finals d’any.

En les campanyes que ha fet 
la FAVB pels diferents barris, 
s’ha posat de manifest que es 
tracta d’un problema generalit-
zat a tota la ciutat que s’agreu-
ja en els llocs més turístics. En 
total, s’han denunciat més de 
200 terrasses. Què més fa fal-
ta per a que hi hagi actuacions 
contundents per aturar aquest 
desgavell?

Malauradament les últimes 
notícies que ens arriben des de 
l’ajuntament no van en el sentit 

desitjat pel veïnat dels barris 
més afectats, com el nostre. A 
principis d’octubre hem cone-
gut la notícia que l’ajuntament 
ha deixat caducar els expedients 
de retirada de terrasses a 33 es-
tabliments de Ciutat Vella.

Més recentment també ens 
hem assabentat del pacte entre 
el PSC i Tries per Barcelona per 
rebaixar la taxa de les terrasses. 
Aquest acord només ha estat ce-
lebrat, òbviament, pel gremi de 
restauració.

Per tot això, hem de con-
tinuar denunciant les ma-
les pràctiques per tal de 
poder recuperar un espai 
públic que ha de ser de con-
vivència per a tothom que 
en vulgui fer ús.

Per fer les denúncies us po-
deu adreçar a l’Associació de 
veïnes i veïns de Sagrada Famí-
lia, a través de l’e-mail de l’As-
sociació avvsagradafamilia@
avvsagradafamilia.net, del lloc 
web https://www.avvsagra-
dafamilia.net/, o presencial-
ment els dilluns de 18 a 19h a 
la seu de l’Associació (Ateneu 
el Poblet Nàpols 268-270). 
També podeu fer la denúncia 
directament a través del lloc 
web de la FAVB https://par-
ticipa.favb.cat/assemblies/
comissioterrasses/f/2119/Federación Asociaciones Contra el Ruido

https://www.barcelona.cat/infobarcelona/ca/tema/turisme/el-turisme-continua-escalant-cap-als-nivells-del-2019_1323278.html
https://www.barcelona.cat/infobarcelona/ca/tema/turisme/el-turisme-continua-escalant-cap-als-nivells-del-2019_1323278.html
https://www.barcelona.cat/infobarcelona/ca/tema/turisme/el-turisme-continua-escalant-cap-als-nivells-del-2019_1323278.html
https://www.barcelona.cat/infobarcelona/ca/tema/turisme/el-turisme-continua-escalant-cap-als-nivells-del-2019_1323278.html
https://www.barcelona.cat/infobarcelona/ca/tema/turisme/el-turisme-continua-escalant-cap-als-nivells-del-2019_1323278.html
mailto:avvsagradafamilia@avvsagradafamilia.net
mailto:avvsagradafamilia@avvsagradafamilia.net
https://www.avvsagradafamilia.net/
https://www.avvsagradafamilia.net/
https://participa.favb.cat/assemblies/comissioterrasses/f/2119/
https://participa.favb.cat/assemblies/comissioterrasses/f/2119/
https://participa.favb.cat/assemblies/comissioterrasses/f/2119/


L’espai modernista  
més gran de la ciutat  
és a tocar de casa

Fes-te Amic del Recinte! 

Accés gratuït i altres avantatges 
per al veïnat de Sagrada Família 

www.santpau.barcelona/amics

#SantPauBCN
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L’AMIANT I LA MUNTANYA “MALALTA”
EXTRACTE D’UN ARTICLE PU-
BLICAT PER ANTON ROSA A TOT 
BARCELONA EL 28/08/23:
https://www.totbarcelona.cat/soci-
etat/cronificacio-amiant--turo-rovi-
ra-408864/

LA CRONIFICACIÓ DEL 
PROBLEMA DE L’AMIANT A 
LA MUNTANYA “MALALTA”
L’aparició de nous fragments de 
fibrociment al Turó de la Rovira 
posa de manifest la problemàtica 
endèmica que pateix l’antic nucli de 
barraques | La FAVB considera que 
s’han de prendre mesures estructu-
rals per evitar-ne l’aflorament

El passat barraquista del Turó de 
la Rovira encara viu en testimonis com 
el de Carmen Férez

Aquesta dona de 85 anys és una de les 
poques supervivents d’aquell antic nucli 
de precàries casetes que durant la sego-
na meitat del segle XX va ocupar bona 
part d’aquesta escarpada zona del Car-
mel amb vistes privilegiades. L’ofensiva 
municipal a principis de la dècada dels 
noranta va acabar amb els diferents 
assentaments que encara resistien a la 
ciutat, però va deixar col·lateralment 
un mal endèmic que continua arrosse-
gant-se més de trenta anys després.

Les restes del fibrociment que un dia 
van conformar les teulades i parets 
d’aquestes barraques van quedar es-
campades per la muntanya. Ningú 
es va preocupar de recollir aquests frag-
ments, que van passar a formar part del 
paisatge dels voltants de les antigues 
bateries antiaèries. Els veïns i visitants 
van conviure durant tres dècades sense 
fer soroll amb tones d’amiant disse-
minades i completament a la mercè de 
les inclemències climàtiques, fet que fa-
cilita que s’esmicolin i s’alliberin les mi-
crofibres potencialment cancerígenes.

L’atzar, però, va fer que aquesta si-
tuació comencés a canviar l’any 2017, 
dos anys després l’obertura al públic de 
les tres sales rehabilitades de les velles 
instal·lacions militars amb visita de les 
autoritats del moment inclosa. El deto-
nant que va fer saltar la llebre va ser 
una visita que els jubilats de la com-
panyia Macosa-Alstom van fer a les 
bateries. Els antics empleats d’aques-
ta històrica empresa metal·lúrgica del 
Poblenou van treballar durant dècades 
amb amiant, de manera que no només 
sabien com reconèixer plaques d’uralita 
a simple vista, sinó que també estaven 
plenament conscienciats dels efectes 
nocius d’aquest material, un assassí si-
lenciós que ja s’ha cobrat la vida d’una 
trentena de companys. El panorama 
que van trobar només enfilar el camí 

que porta als mal anomenats búnquers 
del Carmel els va deixar de pedra.

Conscienciació i primeres neteges
“La visita es va fer sense cap mena de 
pretensió, com una activitat més de 
les que fem amb els jubilats, però no-
més començar a pujar ens vam trobar 
diversos trossos d’uralita d’una 
dimensió considerable i altament can-
cerígens”, explica Miguel Moreno, un 
dels extreballadors que va participar en 
aquesta descoberta. Davant el perill de 
la troballa, el grup va decidir agafar un 
fragment de mostra i denunciar el cas 
a la Guàrdia Urbana. Pocs dies després 
van rebre una notificació on s’assegu-
rava que el problema ja estava resolt. 
Res més lluny de la realitat. Una segona 
inspecció dels exempleats va servir per 
comprovar que les restes encara seguien 
allà i va revelar la verdadera magnitud 
del cas: pràcticament tota la muntanya 
estava “malalta”.

Amb aquest preocupant escenari, els 
jubilats de Macosa-Alstom van buscar 
teixir confiances amb algunes entitats 
de la zona per alertar-les del perill que 
suposava l’alta presència d’aquest ma-
terial contaminant. És aquí on entra en 
joc la Plataforma Can Baró, l’agru-
pació que va agafar el relleu de la de-
sapareguda associació veïnal d’aquest 
petit barri als peus dels búnquers. “El 
primer pas va ser conscienciar-nos 
que es tractava d’una qüestió de sa-
lut pública. No podíem comprometre 
d’aquesta manera les generacions futu-
res”, assegura José Ramón Carme, por-
taveu de l’entitat. Aquest bomber jubilat 
va assumir el lideratge d’una comissió 
específica que des d’aleshores i de la mà 
de la Federació d’Associacions Veïnals 
de Barcelona (FAVB) ha vetllat per la 
neteja i descontaminació del Turó 
de la Rovira.

La pressió de veïns i entitats ha fet que 

des del 2017 s’hagin realitzat gairebé 
una desena d’actuacions que han 
permès la retirada de diverses tones 
de fibrociment i de terres amb pre-
sència de microfibres d’amiant. Segons 
la informació facilitada pel consistori, 
només en el darrer mandat van desti-
nar-se prop de 256.000 euros en tre-
balls de neteja i recollida de fragments 
d’uralita. Una de les iniciatives més im-
portants va tenir lloc l’any 2019, quan 
es van aconseguir retirar uns 220 qui-
lograms de residus. Des d’aleshores, el 
consistori ha impulsat fins a tres opera-
cions més per provar d’erradicar la pre-
sència d’aquest material contaminant a 
la muntanya.

Nous afloraments per possible 
mala praxi
Tanmateix, les actuacions municipals 
no estan donant els fruits esperats i les 
troballes de peces de fibrociment no dei-
xen de repetir-se. Un dels últims exem-
ples precisament va sortir a la llum la 
setmana passada, quan un grup de ve-
ïns de l’entorn de les antigues bateries 
antiaèries va denunciar que les obres 
de les tanques que delimiten l’accés 
als búnquers del Carmel han posat al 
descobert una “quantitat inadmis-
sible” de restes d’amiant. El TOT 
Barcelona ha tingut accés a un recull de 
gairebé una vuitantena de fotografies 
on es pot comprovar com en diferents 
punts del recorregut d’aquest tanca-
ment han aparegut restes d’uralita en 
alguns casos de la mida d’una teula.

Aquesta descoberta és especialment 
rellevant perquè l’empresa que es va en-
carregar de les obres tenia un protocol 
establert per contracte que indicava 
com actuar en cas de la més que proba-
ble aparició d’amiant. En concret, els 
operaris havien de procedir a encap-
sular el material trobat, segellant-lo 
amb un producte que n’evités la seva 

possible dispersió com pot ser el sauló. 
Segons denuncien els veïns, aquest full 
de ruta no s’hauria aplicat en els di-
ferents punts on ha aflorat fibrociment, 
ja sigui pel moviment de terres o pel 
pas dels visitants que ara busquen al-
ternatives per poder gaudir de les 
vistes després del tancament dels bún-
quers a partir de dos quarts de vuit del 
vespre.

Fonts municipals consultades pel TOT 
Barcelona no han volgut pronunciar-se 
sobre la possibilitat d’exigir respon-
sabilitats a l’empresa encarregada 
de la instal·lació de la tanca per la des-
coberta d’aquests fragments d’uralita, 
però sí que asseguren que els tècnics 
del districte es reuniran en les pròximes 
setmanes per estudiar quines me-
sures es poden prendre per actuar 
com “més aviat possible” sobre les zones 
afectades.

Com lluitar contra l’amiant in-
crustat
Polèmiques a banda, tant Moreno com 
Carme tenen clar que la problemàtica 
que pateix el Turó de la Rovira és endè-
mica i que no se solucionarà per moltes 
neteges que s’hi realitzin. “Sempre s’ha 
dit que és impossible eliminar la uralita 
perquè està incrustada a la munta-
nya. Cada cop que plou, torna a aflo-
rar. Aquí és necessari tancar l’espai 
i fer un sanejament en condicions 
perquè sota la superfície encara queda 
amiant”, assenyala el portaveu dels ju-
bilats de Macosa-Alstom, que considera 
que només cal localitzar els antics nuclis 
de barraques per delimitar les zones on 
es pot trobar aquest material contami-
nant. De fet, la Comissió contra l’amiant 
de la FAVB té identificats fins a tretze 
indrets de la ciutat on existien durant 
el segle XX barris de barraques i on 
encara avui dia es podrien trobar restes 
de fibrociment.

ÀMBIT MEDI AMBIENT I SALUT

Vista aèria de l’antic nucli de barraques del Turó de la Rovira als anys vuitanta. Ajuntament de Barcelona

https://www.totbarcelona.cat/societat/cronificacio-amiant--turo-rovira-408864/
https://www.totbarcelona.cat/societat/cronificacio-amiant--turo-rovira-408864/
https://www.totbarcelona.cat/societat/cronificacio-amiant--turo-rovira-408864/
https://www.totbarcelona.cat/societat/requiem-carmel-perdre-arrels-turisme-335954/
https://www.totbarcelona.cat/societat/obres-tanca-bunquers-carmel-deixen-amiant-descobert-407860/
https://www.totbarcelona.cat/societat/obres-tanca-bunquers-carmel-deixen-amiant-descobert-407860/
https://www.totbarcelona.cat/societat/obres-tanca-bunquers-carmel-deixen-amiant-descobert-407860/
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PUBLICA L’AJUNTAMENT EL 6 
D’OCTUBRE:
EL DISTRICTE INICIA LES TAS-
QUES DE RETIRADA D’AMIANT 
AL TURÓ DE LA ROVIRA

A partir de la setmana que ve, el 
Districte d’Horta-Guinardó durà a 
terme noves intervencions de reti-
rada d’amiant a l’àmbit del Turó 
de la Rovira. L’actuació es realit-
zarà després que s’hagi detectat 
la presència d’elements de fibro-
ciment amb partícules d’aquest 
material en aquesta zona d’Horta-
Guinardó.

Arran dels diferents episodis de plu-
ges fortes dels mesos d’estiu, el Distric-
te d’Horta-Guinardó va contractar una 
empresa especialitzada per realitzar 
una inspecció a la zona del Turó de la 
Rovira, a on, històricament, quan es 
produeixen pluges fortes afloren 
restes soterrades de l’època del 
barraquisme.

Aquesta empresa ha treballat al llarg 
de tot el mes de setembre i ha identifi-

cat, geolocalitzat i mesurat els diversos 
fragments d’amiant-ciment que s’havien 
observat en diferents punts de l’entorn 
de les bateries antiaèries i del carrer de 
Marià Labèrnia. Els tècnics han dut a 
terme múltiples recorreguts per la zona 
afectada i han localitzat fragments 
d’elements amb fibrociment, que 
suposen un risc per a la salut de les per-
sones, molts d’ells concentrats a la 

zona de les bateries antiaèries i en 
concret en zones de més acumula-
ció a la vessant nord. Fruit de la ins-
pecció també s’ha comprovat que, a la 
pròpia zona de la bateria, han aparegut, 
també arran de les pluges fortes, altres 
elements de fibrociment instal·lats i des-
protegits –com canonades senceres- que 
abans restaven enterrats, i que malgrat 
que en l’actualitat no suposen un risc, si 
que en el futur poden constituir una font 
d’aquest tipus de residu.

Per tot plegat, la inspecció ha deter-
minat la necessitat de dur a terme una 
recollida manual dels fragments 
d’amiant-ciment de forma gene-
ralitzada a aquesta àrea del Turó de 
la Rovira, incidint especialment a les 
zones on s’han detectat més concentra-
ció, així com la retirada immediata 
d’aquests elements sencers de fi-
brociment que han aflorat de nou, per 
prevenir afectacions futures.

Així doncs, i en base als resultats 
d’aquesta inspecció i de les conclusions 
que s’extreuen, el Districte d’Horta-Gui-
nardó ja ha contractat de manera im-
mediata la intervenció d’una empresa 
especialitzada de retirada d’amiant que, 
a partir de la setmana que ve, iniciarà 
les tasques per extreure de la zona tots 
els fragments detectats. Els treballs 
els realitzaran operaris especia-
litzats, aplicant els corresponents 
protocols d’actuació per la retirada 
d’aquest tipus de material.

Tots els fragments que es recullin 

es tractaran en una zona delimitada i 
protegida, i seran traslladats a la cor-
responent planta de gestió d’aquest 
tipus de residus especials. Les tasques 
d’aquesta empresa també inclouran la 
substitució dels baixants de fibro-
ciment que encara existeixen a la 
zona per tubs de PVC. Un cop finalit-
zi la intervenció, el Districte d’Horta-
Guinardó seguirà duent a terme 
les inspeccions corresponents per 
verificar que la problemàtica no 
torni a aflorar.

El Districte d’Horta-Guinardó ja fa 
anys que realitza intervencions de re-
tirada d’elements de fibrociment en 
aquesta zona de la ciutat. La darrera es 
va dur a terme, vinculada als treballs 
per la implantació de la nova tanca que 
s’ha posat a la zona. Això no obstant, 
les pluges i el moviment de terres de les 
capes superiors provoca que aquest ti-
pus d’elements aflorin del subsòl. Així 
doncs, atès que aquest és un problema 
recurrent en aquesta zona, el Districte 
d’Horta-Guinardó està estudiant 
una solució tècnica que tingui un 
caràcter més definitiu: la natura-
lització de tot aquest entorn, que 
permetria fixar les terres i evitar 
l’aflorament d’aquests elements a 
la superfície en episodis de pluges 
fortes. De fet, ja s’ha dut a terme una 
prova pilot d’aquest sistema al Turo-
net de Can Bech, els resultats de la qual 
es troben en aquests moments en fase 
d’avaluació.

EL DIMECRES 4 DE NOVEMBRE LA CONVENCIÓ CONTRA 
L’AMIANT DE LA FEDERACIÓ D’ASSOCIACIONS VEÏNALS DE 
BARCELONA CELEBRÀ LA SEVA REUNIÓ MENSUAL ORGANITZANT 
UNA VISITA A LA MUNTANYA “MALATA” SEGUIDA D’UNA 
TROBADA AL CASAL DE BARRI PIRINEU/CAN BARÓ.
Les 4 imatges no procedents de l’Ajuntament que s’intercalen van ser 
preses per nostre company Pedro Duarte
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B
arcelona té en aquests 
moments 361.439 habi-
tants majors de 65 anys, 

amb predomini de dones i amb 
una previsió d´augment impor-
tant en els 3 propers anys.

Tocant al territori, Eixample, 
Sant Martí i Horta-Guinardó 
són els districtes que tenen la 
població més envellida.

A la ciutat hi ha 292 residèn-
cies per gent gran, de les quals 
20 son de titularitat pública, 
i 102 Centres de Dia per gent 
gran, dels que 21 son de titula-
ritat pública, amb un total de 
13.500 places residencials. Més 
de 12.000 persones esperen 
l’ingrés en un centre residenci-
al, i 4.000 un centre de dia.

Ateses aquestes xifres, sem-
bla fàcil pensar que l´augment 
de la dependència lligada a 
l´envelliment incrementarà 
la demanda de cures, i també 
que la disponibilitat de places 
no està ni de bon tros ajustada 
si continuem mirant a un sol 
model que, d’altra banda, no és 
mostra adaptat a la diversitat de 
necessitats.

La pandèmia produïda pel 
coronavirus (Covid-19) va dei-
xar ben palesa la situació de 
precarietat en que es trobaven 
molts d´aquests centres, que 
no pogueren fer front a aquesta 
situació sobtada (ni tan sols va 
ser possible aïllar els residents). 
Han passat més de 3 anys i poca 
cosa s´ha avançat en la millora 
d´aquests establiments. Fets 
com el que es va produir entre 
juliol i setembre del 2022 amb 
8 morts de residents per un brot 
de salmonel·losi en un centre de 
l´Eixample ho demostren.

https://www.elperiodico.cat/

ca/societat/20230719/fiscalia-
denuncia-brot-salmonella-
mort-residents-90044517

La intervenció de l´Atenció 
Primària a les residències fou 
crucial al 2020 però, malaura-
dament, no va ser gestionada 
amb la suficient rapidesa per tal 
d´evitar una mortalitat impor-
tant en les primeres setmanes 
de la crisi sanitària: 1.453 morts 
a Barcelona, el 30% del total de 
Catalunya. Va quedar clar que el 
sistema d´assistència sanitària, 
els Equips d´Atenció a les Resi-

dències externalitzats des de fa 
anys, no havien estat els adequats 
per l´abordatge d´aquesta situa-
ció. Ja feia temps que s´havia de-
manat a l´Administració l´accés 
de les persones residents en cen-
tres a la cartera de serveis del 
sistema públic d´Atenció Primà-
ria i Comunitària, sense obtenir 
resposta.

https://beteve.cat/societat/
residencies-gent-gran-casos-
coronavirus-grafic/

Avui encara només 89 del to-
tal de centres a Barcelona són 

atesos pels equips d´atenció 
primària de les seves àrees bàsi-
ques. Continua havent-hi diver-
sitat de sistemes d´informació 
(Història Clínica) al 83% dels 
centres residencials. Només te-
nen accés al sistema unificat d 
l´Atenció Primària un 11%.

Però tornem al principi, quan 
parlaven de diversitat de necessi-
tats. Si analitzem els graus de de-
pendència que trobem avui entre 
les persones residents en centres, 
veurem que el 2% tenen un grau 
I de dependència, és a dir per-
sones que necessiten poc més 
que supervisió en les activitats 
bàsiques de la vida diària i poca 
ajuda en les més complexes. El 
47% tenen un grau II; això vol dir 
que necessiten ajuda en 2-3 acti-
vitats bàsiques (higiene, cuinar 
aliments, medicació…), i no els 
hi cal un suport de 24 hores. El 
49% tenen un grau III; aquestes 
persones sí que el precisen.

https://dretssocials.gencat.
cat/ca/ambits_tematics/perso-
nes_amb_dependencia/que_

es_i_com_es_reconeix_la_si-
tuacio_de_dependencia/

Model d’atenció integrada a 
les persones que viuen en cen-
tres residencials per a gent gran 
(gencat.cat)

Així que en el cas de residents 
de Grau I i II caldria valorar la 
permanència en domicili o es-
pai supervisat/tutelat, si el su-
port domiciliari no es trobés en 
un estat lamentable, per poder 
atendre la diversitat de cures 
que es poden trobar en aquests 
graus de dependència.

Convindria també posar en 
qüestió si les dependències greus 
no deurien accedir a hospitals 
intermedis; sabem que amb la 
precarietat de recursos, molt 
freqüents en una gran majoria 
de centres, no es poden assolir la 
complexitat i intensitat de cures 
que precisen aquestes persones.

Davant un model mercantilit-
zat i desvirtuat en les seves fun-
cions poca cosa es pot fer per 
millorar i ho demostra la reali-
tat de les dades, com ara la fre-
qüentació i estada hospitalària 
-un 48% davant un 23% de les 
persones que viuen a casa-, amb 
una diferencia de més de 2 dies 
d´hospitalització quan es pro-
dueixen ingressos i un alt con-
sum de fàrmacs comparat amb 
les persones que es mantenen al 
seu domicili.

h t t p s : / / v i e n t o s u r . i n f o /
apuntes-de-la-crisis-del-covid-
19-desde-barcelona/

Per tant, caldria establir una 
mirada cap a models de cures 
diversos, si volem proporcionar 
i proporcionar-nos un envelli-
ment digne, preservant els drets 
de totes/s i promovent l’autono-
mia personal.

ÀMBIT SALUT

RESIDÈNCIES, L’ÚNICA ALTERNATIVA?

https://www.elperiodico.cat/ca/societat/20230719/fiscalia-denuncia-brot-salmonella-mort-residents-90044517
https://www.elperiodico.cat/ca/societat/20230719/fiscalia-denuncia-brot-salmonella-mort-residents-90044517
https://www.elperiodico.cat/ca/societat/20230719/fiscalia-denuncia-brot-salmonella-mort-residents-90044517
https://www.elperiodico.cat/ca/societat/20230719/fiscalia-denuncia-brot-salmonella-mort-residents-90044517
https://beteve.cat/societat/residencies-gent-gran-casos-coronavirus-grafic/
https://beteve.cat/societat/residencies-gent-gran-casos-coronavirus-grafic/
https://beteve.cat/societat/residencies-gent-gran-casos-coronavirus-grafic/
https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/persones_amb_dependencia/que_es_i_com_es_reconeix_la_situacio_de_dependencia/
https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/persones_amb_dependencia/que_es_i_com_es_reconeix_la_situacio_de_dependencia/
https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/persones_amb_dependencia/que_es_i_com_es_reconeix_la_situacio_de_dependencia/
https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/persones_amb_dependencia/que_es_i_com_es_reconeix_la_situacio_de_dependencia/
https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/persones_amb_dependencia/que_es_i_com_es_reconeix_la_situacio_de_dependencia/
https://salutweb.gencat.cat/web/.content/aiss/docs/residencies/model-atencio-residencies.pdf
https://salutweb.gencat.cat/web/.content/aiss/docs/residencies/model-atencio-residencies.pdf
https://salutweb.gencat.cat/web/.content/aiss/docs/residencies/model-atencio-residencies.pdf
https://salutweb.gencat.cat/web/.content/aiss/docs/residencies/model-atencio-residencies.pdf
https://vientosur.info/apuntes-de-la-crisis-del-covid-19-desde-barcelona/
https://vientosur.info/apuntes-de-la-crisis-del-covid-19-desde-barcelona/
https://vientosur.info/apuntes-de-la-crisis-del-covid-19-desde-barcelona/
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ÀMBIT SALUT

XERRADES ORGANITZADES PER 
AQUEST ÀMBIT DE L’ASSOCIACIÓ
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ÀMBIT EDUCACIÓ

TALLER ‘LA LLENGUA DE L’OLOR’

T
othom coneix la contaminació at-
mosfèrica, l’acústica, la de l’aigua... 
però... i la contaminació odorífera? 

Aquest va ser el punt de partida del ta-
ller «la llengua de l’olor» organitzat per 

l’Associació de Veïns i Veïnes del barri 
de Sagrada Família conjuntament amb 
l’Ateneu del Poblet. 

El taller va constar de dues parts:

1a part: Entrenar el nas i el llenguatge 
olfactiu amb jocs i olors, així com la pre-
sentació de l’aplicació odour collect.

2a part: Creació d’un mural col·laboratiu 
sobre les olors del barri. En aquest apar-
tat els participants varen poder constatar 

que per millorar la qualitat de vida dels 
nostres veïns i veïnes també s’han de te-
nir en compte les olors, i que encara hi ha 
molta feina a fer en aquest aspecte. Aquí 
podeu veure el resultat final del taller:

Aquesta activitat s’emmarca dins del 
projecte odour collect que es desenvo-
lupa a nivell estatal i té com a objectiu 
millorar la gestió de la contaminació per 
olor a través de la ciència ciutadana. Més 
informació: https://www.scienceforc-
hange.eu/proyectos/odourcollect

L’activitat va ser dinamitzada per mo-
nitores de l’empresa Science for change. 
https://www.scienceforchange.eu/quie-
nes-somos

https://www.scienceforchange.eu/proyectos/odourcollect
https://www.scienceforchange.eu/proyectos/odourcollect
https://www.scienceforchange.eu/quienes-somos
https://www.scienceforchange.eu/quienes-somos
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EQUIPAMENTS

2. EQUIPAMENTS PER A GENT 
GRAN: Tenint en compte que el nos-
tre districte es un del més envellits de 
la ciutat, volem fer palesa la manca 
d’equipaments per a la gent gran: Dè-
ficit de residències públiques no-
més en tenim dues, la de Fort Pienc i la 
Francesc Layret a l’Antiga Lactància a 
l’Esquerra de l’Eixample. Dues residèn-
cies públiques son clarament insufici-
ents (aquí volem deixar constància de 
la responsabilitat de la Generalitat, que 
malgrat haver tingut terrenys cedits per 
l’Ajuntament de Barcelona tant al Barri 
de la Sagrada Família, com a l’Esquerra 
de l’Eixample, no s’han portat a terme). 
Necessitem més Centres de Dia, 
els pocs que tenim es troben saturats. 
Manca d’apartaments tutelats per 
persones grans: només disposem dels 
que hi han al carrer Ali-Bei 100 al barri 
de Fort Pienc i cal finalitzar les obres de 
la promoció de Germanetes i posar en 
marxa la de Glòries. Espais-Casals 
per a Gent Gran, els que tenim estan 
gairebé tots amb llista d’espera. En al-
guns casos el dia de la inauguració ja no 
hi queden places lliures. Això vol dir que 
són insuficients.

3. SALUT: Millorar l’assistència 
domiciliaria. Es deficitària i clara-
ment insuficient, hi han persones que 
viuen soles i per elles aquests servei és 
imprescindible. Necessiten més hores 
i més dies a la setmana. Aquesta falta 
d’equipament és veurà cada cop més 
agreujada si no si posa solució tenint en 
compte que l’esperança de vida creix i 
cada cop i haurà més persones que ne-
cessiten aquests serveis.

Seguim reclamant equipaments per a gent 
gran al barri de la sagrada família; es 
parla de les 3 plantes superiors del hotel 
fantasma, amb 60 i escaig habitacions, 
situat sobre el gimnàs metropolitan a 
l’illa myrurgia com a posible reconversió 
a apartaments tutelats per a gent gran; 
districte n’és conscient, tot i que se’ns diu 
que és de difícil solució hi està posant fil 
a l’agulla, si bé ho contempla més aviat 
com a possible habitatge no dotacional.

Altrament, comentat en junta, la nostra 
insistència deriva enguany cap a la 
millora de l’assistència domiciliària...

4. ENSENYAMENT: Continuar la po-
lítica de foment del Traspàs d’Escoles 
privades / concertades a l’Escola 
Pública. El Nou Institut Angeleta 
Ferrer, vella demanda conjunta de Sa-
grada Família i el Fort Pienc, ja està en 
marxa però amb dèficits als menjadors.

5. CENTRES CÍVICS I ATENEUS: 
Endarreriment de la remodelació de 
l’Espai de Gent Gran, Centre Cívic i 
el Mercat de la Sagrada Família.

HABITATGE

1. INVERSIÓ PÚBLICA EN MA-
TÈRIA D’HABITATGE (objectiu el 
2% del PIB): Al nostre districte, on en 
alguns barris és prohibitiu viure, no 
tenim possibilitat de poder oferir habi-
tatge públic a aquells veïns més vulne-
rables simplement no en tenim. També 
volem fer palès la deficient gestió i falta 
d’inversió per part de la Generalitat de 
Catalunya. Cal donar prioritat a l’Ha-
bitatge d’Emergència i Dotacionals per 
a Gent Gran i Joves. (promoció planifi-
cada dins del parc públic de lloguer als 
Jardins de la Indústria).

La conversa deriva cap a la moneterització 
del tema del 30%, i s’entra en debat 
sobre la localització dels pisos nous 
a construir amb els beneficis.
D’altra banda, s’apunten noves mesures 
de recaptació disssuasiva tocant als 
pisos turístics que ens semblen força 
interessants; comentem que caldria 
regular el lloguer de temporada.

MEDI AMBIENT, CONTAMINACIÓ 
I EMERGÈNCIA CLIMÀTICA

1. EMERGÈNCIA CLIMÀTICA: Pre-
servació del Verd existent i increment de 
noves zones Verdes (Patrimoni verd). 
Foment de les Cobertes Verdes i d’Ener-
gies no contaminants. Implantació de 
cobertes verdes a edificis municipals.

2. CONTAMINACIÓ DE L’AIRE: 
L’Eixample per la seva centralitat es el 
districte més afectat per la contamina-
ció i supera amb escreix els límits mar-
cats per la Directiva 2008/50/CE de la 
Unió Europea (Recent Condemna). És 
urgent buscar solucions per una qüestió 
de salut pública, no podem seguir vivint 
amb “autopistes urbanes” com el carrer 
d’Aragó pel centre del nostre districte.

3. CONTAMINACIÓ ACÚSTICA: Pel 
que fa a la contaminació acústica, alguns 
carrers de l’Eixample s’estan conver-
tint en carrers on els veïns i veïnes no hi 
poden descansar, no poden dormir fins 
altes hores de la matinada: s’han con-
vertit en llocs inhabitables. També s’ha 
d’intentar trobar solucions per les places 
i espais públics on si fan botellots i altre 
tipus de sorolls com és ara la proximitat 
als habitatges d’espais per a gossos.

Comentem el cas de jardins de la 
indústria, amb un terrassa amb 
llicència per a 14 taules que perturba 
greument el descans dels veïns.

4. VIBRACIONS METRO I ADIF: 
Compliment de la Normativa del Soroll i 
Vibracions a la ciutat. Metro TMB (Afec-
tacions de la Línia 2 Sagrada Família).

5. AMIANT: Compliment dels Reial de-
cret 396/2006 i la Instrucció 1/2021 so-

REIVINDICACIONS DE L’EIXAMPLE: 
MANDAT 2023-2027
Aquest document, obert, del que exposem un extracte, va ser inicialment elaborat per la coordinadora d’associacions 
de veïns de l’eixample abans de les eleccions municipals i presentat al regidor del govern anterior; ara, refet, ampliat 
i ampliable, ens ha servir per iniciar converses amb el nou regidor i el seu equip, amb qui ens hem trobat el dia 3 de 
novembre... El podeu consultar en la seva totalitat a la web de la nostra associació. Aquí ens limitem a publicar els 
punts que afecten directament al nostre barri, incloent les respostes a aquest temes que vàrem rebre a la reunió 
esmentada a la que assistírem. Lògicament, resta pendent de noves aportacions...
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bre l’Amiant. Eliminació de l’Amiant al 
pàrquing Manhattan d’Aragó, València, 
Marina i Sardenya.

Valorem positivament la nova arrencada 
de la taula de desamiantat del districte.

MOBILITAT

1. PLA DE MOBILITAT 2024: 
Implementar el Pla de Mobilitat de 
Barcelona 2024, a l’àmbit de l’AMB 
i a la Regió I. L’èxit dels Eixos verds 
està condicionat a la transformació 
de la mobilitat, promoció i millora del 
transport públic, TMB, FGC i ADIF, 
a la política de Parcs&Ride i enllaços 
nodals, implantació de la zones de 
baixes emissions (ZBE) i el peat-
ge urbà, amb l’objectiu de reduir la 
contaminació i millorar la funcionali-
tat de la ciutat. (Carrers com València, 
Mallorca, i la Gran Via estan en risc de 
amb col·lapse permanent de cotxes a 
qualsevol hora del dia). Millorar l’ac-
cessibilitat de les estacions de Me-
tro d’enllaç com Verdaguer i Sagrada 
Família (ascensors i connexions).

Hom planteja la possibilitat 
d’obrir una nova boca de metro a 
l’estació de sagrada família.

2. NOVES ESTACIONS TERMI-
NALS DE BUSOS: Cal eliminar tots 
els finals de línies interurbanes i el bus 
exprés, dispersos pels carrers de l’Ei-
xample i les reserves per busos turístics 
(Provença i Sagrada Família).

3. AUTOCARS TURÍSTICS. Tot i que 
es un problema generalitzat al Distric-
te, especialment a l’entorn de la Sagra-
da Família, d’ençà en que s’ha convertit 
en un reclam turístic, s’estan donant 
episodis de SATURACIÓ en els carrers, 
que provoquen problemes de convivèn-
cia amb els residents, quan s’estacionen 
en doble fila. Les obres del Tram de la 
Diagonal ho han empitjorat. Molts au-
tocars donen voltes a poca velocitat pel 
barri mentre esperen els seus ocupants. 
A mig termini s’hauria de trobar un lloc 

d’aparcament per a tots aquests vehicles 
amb algun transport llançador fins a la 
plaça de Sagrada Família. Cal millo-
rar la Gestió del Turisme i apostar 
pel seu decreixement.

Es ratifica la creació d’una comissió 
específica per trobar solucions 
definitives al problema.
Recordem que la nostra 
associació discrepa sobre el 
punt del transport llançador.

4. MILLORA DE LA MOBILITAT 
DE BICICLETES I VIANANTS. El 
nostre Districte, pel que fa a mobilitat, 
es un gran desori en relació a la circu-
lació de bicicletes, patinets, VMP i altres 
tipus d’artefactes de dos rodes que cir-
culen sense control per tot el districte i 
campen al seu aire. El que és evident és 
que hi han molts problemes entre usua-
ris i ciutadans que caminant pel distric-
te en alguns casos s’ha produït accidents 
dels quals ningú n’assumeixi les respon-
sabilitats. S’ha de intentar trobar una 
solució de forma urgent.

El regidor planteja la possibilitat de 
prohibir la circulació d’aquest tipus de 
vehicles a tota l’àrea propera al temple.

PLANEJAMENT URBANÍSTIC

1. APROVACIÓ D’UN PLA D’USOS 
DE L’EIXAMPLE. Reclamem la pre-
servació i continuïtat dels Plans d’usos 
vigents a Sant Antoni i al carrer Girona, 
així com la seva extensió a tot l’Eixam-
ple i l’aprovació d’un Pla d’Usos, com a 
pràctica reguladora de les activitats per a 
la preservació de la cohesió social, la sos-
tenibilitat del comerç de proximitat i la 
convivència ciutadana.

Sorprenentment es parla d’una revisió 
del pla d’usos vigent, que va ser la 
causa de tants problemes entre els 
polítics la primavera passada; destaca 
la proliferació actual de certs tipus de 
negocis: gelateries, barberies, manicures...
Es tindrà cura també d’una aplicació 
més rigurosa de la normativa.

2. ARRENCAR NOVAMENT I DE-
FINITIVA LA COMISSIÓ DE TRE-
BALL SOBRE LES SOLUCIONS 
URBANÍSTIQUES NECESSÀRIES 
PER A L’ENCAIX DEL TEMPLE DE 
LA SAGRADA FAMÍLIA AL BARRI, 
i la corresponsabilització de la indústria 
turística en el control i el efectes en l’en-
torn de la Basílica, com contemplava el 
PAD Eixample 2020-2023.

El regidor es compromet fermament i 
nova en el nomenament d’una figura 
referent dins del districte per tot el 
tema del temple, amb l’afegit de 3 
comissions d’estudi, una concreta pel que 
fa a les afectacions -no hi ha canvi de 
plantejament,les mínimes possibles, dret 
a l’habitatge-, i una altra que tingui com 
a objectiu pal·liar els efectes negatius 
del turisme massiu sobre l’entorn.

3. ACTUALITZACIÓ, REVISIÓ O 
SUBSTITUCIÓ DEL PGM del 76 re-
alitzat des del model de la mobilitat del 
vehicle privat, definició del nou model 
i obtenció de noves eines urbanístiques 
que ajudin a ampliar les perspectives de 
futur en la millora de les condicions de 
vida en matèria de Zones Verdes, Espais 
Urbans i Equipaments, i la preservació 
del Patrimoni existent.

ZONES VERDES I ESPAI URBÀ

3. REPENSAR ELS CARRERS. No 
només el nou “tipus de carrer” que re-
presentaran aquests eixos verds, sinó 
que la distribució de l’ús de l’espai pú-
blic també canviarà, tant en les vies 
anomenades de la xarxa bàsica com 
en les vies locals. Anem cap a uns nous 
estàndards que substituiran el prota-
gonisme absolut que han tingut durant 
sis dècades els vehicles privats moto-
ritzats, per circular i per aparcar. Si 
es fessin de nou ara aquests carrers 
(20 metres en total), ningú acceptaria 
quatre carrils de circulació enmig de 
les façanes de les cases, i les voreres 
plenes de motos aparcades. Cal donar 
un nou protagonisme al passeig a peu 
(sense les zigzagues actuals), al trans-

port públic i a l’ús de les bicicletes, és 
impensable seguir reservant totes les 
cantonades per aparcar i fer càrregues 
i descàrregues, etc. I s’han d’estimular 
i afavorir les experiències de gestió 
comunitària de l’espai públic que van 
sorgint, inclosos alguns horts. I cal es-
tudiar com incorporar aquest nou pa-
radigma al PGM.

CONCLUSIÓ

Calen unes noves regles del joc. Recla-
mem una actualització, revisió o subs-
titució del PGM del 76 a l’Eixample i la 
obtenció de noves eines urbanístiques 
que ajudin a ampliar les perspectives de 
futur en la millora de les condicions de 
vida i la preservació de lo existent des 
d’una perspectiva del Patrimoni verd. 
Aquesta mena d’actuacions no són inè-
dites a Barcelona. De fet el PGM ja s’ha 
modificat centenars de vegades, i bar-
ris con Sant Andreu, Horta i Gràcia, ja 
han passat recentment per un procés 
d’aquesta mena, de diagnosi, estudi i 
participació ciutadana que ha conduït a 
una enèsima modificació d’aquest PGM 
del 76. Ara toca a l’Eixample.

FESTA MAJOR

1. MILLORAR DE LES DOTACIONS 
EN INFRAESTRUCTURES. Per una-
nimitat en els 5 barris de l’Eixample:

La Festa Major s’ha convertit en 
una font de despeses que s’acaben co-
brint amb altres subvencions. Cal una 
millora de les dotacions en infraes-
tructures que el Districte ofereix a les 
coordinadores i entitats en el marc de 
l’organització de la Festa Major. Les 
subvencions arriben massa tard obli-
gant a avançar pagaments amb altres 
recursos. Els costos de les emergències 
climàtiques imprevistes haurien de ser 
assumits pel Districte.

2. CAL DIFERENCIAR EN EL 
ATORGAMENT DE SUBVENCIONS 
LES ENTITATS SENSE ÀNIM DE 
LUCRE de les entitats que tenen rendi-
ments econòmics.
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XXIV CERTAMEN LITERARI
(ORGANITZAT PER L’AVV. SAGRADA FAMÍLIA)

ÀMBITS SERVEI A LES PERSONES I CULTURA

Ja som a la 24ena edició, que ha suposat 
novament un èxit...

Adjuntem part de l’Acta de deli-
beració del Jurat on s’expliciten els 
premis atorgats.

Cal ressenyar que una bona part 
de les obres presentades procedien 
de gent d’arreu de Catalunya; en 

edicions futures, convindria afavo-
rir la participació de gent del barri, 
especialment provinent del món de 
l’educació.

El 20 d’octubre es va realitzar 
l’acta de lliurament de premis a 
l’auditori de l’Ateneu El Poblet amb 
participació del president de l’As-

sociació Cultural del Casal de Bar-
ri, sr. Joaquim Braulio Mayans, els 
membres del jurat, la responsable 
de l’àmbit de cultura de l’Associació 
de Veïns Sagrada Família, Ma Llu-
ïsa Longan i voluntàries/s, lectura 
de fragments poètics, a càrrec de la 
sra. Pepita Ibáñez i de la jove Alba 

Font. I interpretacions musicals, al 
piano a càrrec de la sra. Hermínia 
Carbó, i dels violinistes sr. Carlos 
Miguel Toc i sra. Andrea Arévalo.

Esperem, amb el premís del au-
tors, poder publicar alguna de les 
obres premiades al butlletí de l’hi-
vern.

Desprès de valorar i puntuar degudament les obres presentades, el JURAT acorda concedir els 
premis següents:

Memorial Manuel Camanyes:
Per als joves entre 8 i 16 anys

Desert

Premis adults:
En l’apartat de PROSA

Primer Premi dotat amb 250€ i diploma acreditatiu a l’obra signada amb el pseudònim 
“Eskedar”

Títol: Els colors de l’Arc de Sant Martí

Segon premi dotat amb 150€ i diploma acreditatiu l’obra signada amb el pseudònim “Memò-
ries”

Títol: Secrets enterrats

Tercer premi dotat amb 100€ i diploma acreditatiu a l’obra signada amb pseudònim “Uxeu 
de Vitòria“

Títol: Promesa d’amor etern

En l’apartat de POESIA

Primer Premi dotat amb 250€ i diploma acreditatiu a l’obra signada amb el pseudònim “Nuc-
kira“

Títol: Poeta

Segon Premi dotat amb 150€ i diploma acreditatiu a l’obra signada amb pseudònim “Reeixir”
Títol: A cel descobert

Tercer Premi dotat amb 100€ i diploma acreditatiu a l’obra signada amb el pseudònim “Tene-
nite”

Títol: Escapada

Un cop ressenyades per escrit el títol i pseudònim de les obres premiades, es dona per acabada 
la reunió del jurat a les 17:30 hores.

A Barcelona, dimecres 13 de setembre de 2023
Foto cedida pel sr. Salvador Obiols
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ÀMBITS SERVEI A LES PERSONES I CULTURA

VIURE L’ENTORN
M.LL. LLONGAN

-“No tanquis la finestra,”-deia el meu pare del seu llit de malalt 
estant-“m’agrada escoltar cantar la veïna: ho fa molt bé.

Era cert: d’una manera del més natural, la veïna, mentre apa-
llissava el seu matalàs de soltera i treia la pols des de la seva cam-
bra de dormir amb el plomall, passava de “ LA FRANCISQUITA” 
a “LA BIEN PAGÁ” sense cap mena de pudor musical.

Al celobert hi donaven les cuines de la casa i les galeries de la 
finca del costat.

-“Senyora Maria, aquí, aquí, sóc la Tereseta. Ja han sortejat 
el noi?”.

-“Ah senyora Teresa, si, ja l’han sortejat. Li ha tocat a Sara-
gossa”.

-“Dona, no és massa lluny, però ja li hagués pogut tocar a la 
regió, ja”.

-“Sí filla, però encara hem tingut sort. Sap el cosí del meu cu-
nyat? Sí, dona, el cosí del Mariano, el carnisser, és va casar a Ca-
latayud i ara viuen a Saragossa. Al menys el xicot tindrà parents 
a prop. Ja ens han dit que li rentaran la roba. Jo ja sé que es el 
que haig de fer, però encara que ens costi diners ho guanyarem 
amb tranquil·litat”.

Boniques converses de celobert. Temps de penúries; i la gent 
cantava i cantava. Quants sofregits hauran fet la xup-xup al so 
inconfusible d’una cançó espanyola, copla en deien, de les que 
cantava “la Piquer”, o bé els “ANGELITOS NEGROS” i el “BÉSA-
ME MUCHO” de Machin -en nom de la decència i les bones ma-
neres es va censurar la lletra d’aquesta cançó. Les bones maneres 
eren hipòcrites com ho són les més de les vegades; en el seu nom, 
quants impediments! Fins i tot l’evidència natural del despertar 
dels instints era privada, encara que fos per culpa d’una cançó, 
per la lletra d’una melodia de moda.

La meva escala, on visc , ja ha fet més de seixanta anys... És im-
pagable; no tenen preu els seus records. La gent recordo que ens 
trobàvem pujant i baixant els seus graons...

-“Feia dies que no la veia Sra Mercè”.

-“ He tingut la nena amb angines. Gairebé no he sortit de casa. 
La Cinteta m’ha dut cada dia el pa i la llet. Quan el Ramon venia 
del taller baixava jo un moment a buscar el tall. La nevera ja 
esta a les acaballes, em gasta molt de gel i no conserva massa el 
menjar. Sempre hi ha coses…”.

-“ On va tan de pressa Sra. Filomena?”.
-“ Se’m fa tard per escoltar la Sra. Fortuny. Ja son dos quarts 

d’una”.
Aquesta era un altre fenomen social. Uns famosos laboratoris, 

hom deia a la barriada del Clot, patrocinaven un consultori feme-
ní que era escoltat per tothom. Sempre he tingut la meva opinió 
vers aquests tipus de programes radiofònics. N’estic segura que 
totes aquelles que escrivien a la inefable Sra. Fortuny -es va córrer 
la veu que la tal senyora era un capellà-, seguien els seus consells 
si aquests confirmaven les pròpies conviccions. Encara em sem-
bla escoltar les notes dels vals que introduïa a milers i milers de 
dones en aquell món de sogres que no comprenien les joves, noies 
que no sabien quina actitud prendre davant el pretendent i mes-
tresses de casa angoixades per unes taques grogues a la roba blan-
ca desada a l’armari durant molt de temps. Eren moments difícils 
, hi havia gana, records de presons, tuberculosi i targetes de racio-
nament. Sabates de can Segarra que et desfeien els peus i “tebeos” 
de Roberto Alcázar , la Florita i la família Ulises. Qui tenia la sort 
de poder comprar un pollastre se’l feia tallar a octaus per donar 
menjar a sis persones. El pare menjava dos talls, i amb les puntes 
de les ales, els “menuts” i la carcanada encara es feia arròs, això 
si, amb un bon sofregit. Tot i això, la gent cantava pels celoberts. 
La cultura estava estranyada del país. La història que ensenyaven 
a les escoles era adulterada i les pel·lícules que venien d’Amèrica 
totes eren tallades. Faltaven els diners i la xocolata tenia gust de 
terra d’escudelles. Hi havia enterraments de primera, de segona i 
de tercera; fins i tot a la “Federica“. Tots duien acompanyament, 
però; els veïns vetllaven el difunt fent companyia a la família i 
després criticaven. Tot ajudava a viure, fins i tot els comentaris de 
safareig. No teníem res a fer. Tantes coses com estaven aturades 
en aquell país. ! El meu pare bescanviava el seu tabac racionat 
amb el veí de l’entresol per sucre i arròs per a mi. Tot no podia te-
nir-se. Calia escollir, tot i amb això la gent cantava pels celoberts.

Diuen que aquest any i el vinent seran molt dolents, se-
ran difícils. Encara ens haurem d’estrènyer mes els cin-
turons. Ho farem. Són un poble fet a patir i a renunciar, 
però… TORNAREM A CANTAR PELS CELOBERTS?...

...m’he permès canviar el tipus de lletra per acabar 
aquest escrit, perquè les frases finals estan de plena ac-
tualitat però deixant, això sí, una escletxa oberta per 
on pugui entrar un raig esperançador de llum per a un 
esdevenidor millor a tocar, millor pels que ja conviuen 
amb nosaltres i els que ens/els succeiran.

Barcelona, recuperat de novembre del 2002

TEMPS ERA TEMPS
VIVÈNCIES:QUAN LA GENT CANTAVA PELS CELOBERTS

Tipa de rumiar…
…Vaig decidir sor-

tir al carrer per esbar-
gir-me i netejar el meu 
cervell de cabòries i 
a CEL OBERT, net de 
núvols, vaig iniciar un 
passeig veïnal, i un nou 
bri d’esperança em va 
acompanyar.

Els veïns/es em salu-
daven i altres es para-
ven un moment i s’in-
teressaven per mi i la 
meva família... a CEL 
OBERT al carrer.

Les noves construc-
cions gaire bé han su-
primit la raó dels an-
tics CELOBERTS, ara 
ja només serveixen per 
sortides de fums, per 
canonades que van di-
rectes als claveguerams 
i com a estenedors de la 
bugada feta amb anteri-
oritat.

Què hi farem!
Sempre ens queda-

rà però el record d’un 
temps ja passat en “l’ar-
xiu familiar de la his-
tòria”, i que tal vegada 
servirà per ajudar els 
mes petits de la casa a 
fer algun treball escolar 
ara, al segle XXI, reme-
morant actituds i cos-
tums de fets pretèrits

Si es així ens haurà 
valgut la pena, en les 
nostres mans esta el fet 
de aconseguir-ho.

Barcelona, 
juny del 2023
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NADALA

… i mentre amb la mare que és de GRÀCIA PLENA, contempla el quiet mar, alça els 

ulls al cel i pregunta al PARE:

PARE, tu que pots, pots aconseguir que aquesta nit no s’acabi mai?

Canten els ocells tot i ser de nit, cometes, estrelles i constel·lacions llueixen com mai 

junts i amb harmonia. Dels braços estant de la meva MARE veig les barques quietes 

damunt de la sorra i les llums enceses de les humils cases dels bons pescadors, avui 

no han sortit pas a buscar aliment fet d’escata i sal, avui tot és diferent.

PARE, tu que pots, pots aconseguir que com passa avui no volin ocells molt grans 

fets de ferro llençant flamarades damunt innocents?

PARE, tu que pots, pots aconseguir que com avui passa dormin els canons, i que no 

disparin embrutant el cel, aquest cel diví, que demano oh PARE! que duri per sem-

pre?

PARE, tu que pots, pots aconseguir que tot aixô passi, tot aixo i més, i els Àngels i 

Arcàngels volant entre estrelles anunciïn al món un camí de Pau!...

Escolta’m FILL MEU -li respongué el PARE- el dia que l’home, aquell en el qual 

vaig emmirallar-me, deixi de ser JO,per ser TU i ELL, respectant creences, colors i 

ideals, aquell dia, FILL, aquesta nit màgica ho serà per sempre i és farà el miracle 

d’un Nadal etern en el món sencer.

Maria Lluïsa Longan
Associació de Veïns i Veïnes Sagrada Família

BON NADAL 2023 i FELIÇ ANY 2024

La Verge del Corall a l’Església de Begur

PARE, TU QUE POTS…

NO A LA GUERRA!
ALTO AL FOC IMMEDIAT!



VIU EL NADAL A L’EIX 
DEL 23 DE NOVEMBRE AL 5 DE GENER

23 DE DESEMBRE: de 11:30h a 13:30h
Activitat itinerant pel barri. SEGUEIX-LA! Surt del C/ Padilla, 266 

Fanfàrria

DEL 23 DE NOVEMBRE AL 15 DE DESEMBRE
1.000€ en premis! Sortegen 2 talonaris amb xecs 
regal de 500€ cadascun.
Pots participar comprant a les botigues associades 
a l’Eix i omplint les butlletes que et facilitaran els 
comerços. Fins exhaurir existències.

Gran sorteig de Nadal

DEL 15 DE DESEMBRE AL 5 DE GENER
Parada del trenet: C/ Sardenya, 273

HORARI: de 10:30h a 14h i de 17h a 20:30h.
Els dies 24 i 31 de desembre de 10:30 h a 14h.
(No circula els dies 25 i 26 de desembre i 1 de gener.

Aconsegueix els tiquets als establiments de l’Eix 
Sagrada Família o compra’ls a la parada del Trenet per 
5€. (Gratuït per a menors de 10 anys).

Trenet de Nadal

21 DE DESEMBRE: de 11:30h a 12:30h
A càrrec de Les Mandarinetes
C/ Provença amb Padilla (xamfrà de la biblioteca)

Cançons tradicionals amb animació

22  I 23 DE DESEMBRE: de 11h a 14h i de 16:30 a 20h
24 DE DESEMBRE: de 11h a 14h
C/ Provença amb Padilla (xamfrà de la biblioteca)

Entrega la carta al Pare Noel

22  I 23 DE DESEMBRE: de 17h a 20h
24 DE DESEMBRE: de 11h a 14h
C/ Provença amb Padilla (xamfrà de la biblioteca)

Taller de pintacares

DEL 2 AL 4 DE GENER: de 12h a 14h i de 17h a 20h
Els Patges Reials recolliran les cartes per Ses Majestats.  

5 DE GENER: de 11h a 14h
El 5 de gener Ses Majestats esperen la visita de tots els 
nens i nenes que es vulguin apropar per donar la seva 
carta i fer-se una foto. 
C/ Marina (entre Mallorca i Provença)

Arriben els Reis Mags d’Orient

Escaneja 
el QR i
consulta  
totes les 
activitats

Concerts “Sons de Nadal”
22 DE DESEMBRE: Eva Fernández de 18h a 19h
28 DE DESEMBRE: Júlia Blum de 18h a 19h
2 DE GENER: SSISTERSS de 18h a 19h
Al Passeig de Sant Joan / Provença
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Entrena't per perseguir el teu fill · per gaudir 
amb el teu gos al parc · per guanyar la partida 
de pàdel dels dimecres · per córrer per a no 
perdre el metro · per fer la quarta mudança 
en un any del teu millor amic · per agafar 
el teu net, que no para de moure's · per 
comprar a la verduleria, carnisseria, 
peixateria i supermercat, tot en menys 
d'una hora · per sentir-te bé per dins 
i per fora.


